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Inleverdatum kopij maart 2012: 1 februari 2012
Doelstelling van de vereniging: De vereniging stelt zich tot doel belangstelling te wekken 
voor de geschiedenis van De Ronde Venen en een stimulerend aandeel te leveren in de 
ontwikkeling van de regionale en plaatselijke geschiedenis in de ruimste zin.

Op de omslag: 
Cosmos discotheek tijdens 
Vinkeveense feestweek in 1982

Op de omslag ziet u de mensen die direct betrokken waren bij Radio  
Cosmos tijdens de feestweek van Vinkeveen in 1982. Op pagina 123 in 
dit blad kunt u hier meer over lezen.

Volledigheidshalve even de namen, van links naar rechts, 
en waar mogelijk hun functie:

 
geen directe functie bij Cosmos, organisatie feestweek.

 
bij de discotheek.

 
tevens programmaleider.

publiciteit radio en organisatie feestweek.

 

 
bij de discotheek.

Hans van Zwieten

Inburgeren

Vervening

directe omgeving, 
dan geldt misschien 

kent de begrippen die 
samenhangen met 
onze regionale 
geschiedenis? De 
populariteit van het 

voor vervening” van 

afgelopen zomer 
alweer een zesde 
druk kende, 

onderstreept dit. Er valt heel wat uit te leggen over het 
hoe of wat van onze directe omgeving en de histori
sche ontwikkelingen alhier.

Heel aardig is bijvoorbeeld ook de exercitie die Piet 

 “In de middeleeuwen was het niet eenvoudig om 
gebouwen in de veengebieden goed te funderen. Dat 
was in het algemeen ook niet zo noodzakelijk omdat 
men “in hout” bouwde. Het gebruik van bakstenen 
vereiste een degelijker fundering. 

In de 16e en 17e eeuw ging men over tot het bouwen 
van stenen gebouwen en men zocht toen naar een 
funderingsmethode, die enige houvast in de zachte 
bodem bracht. Men ging funderen met het gebruik van 
“huijen”. Ik gebruik speciaal de 17e eeuwse schijfwijze 

”huijen”. Door een verbastering van het woord “huij
en” werd een volkomen verkeerd beeld verkregen van 
de wijze van funderen. Het gebruik van koeienhuiden 
voor funderingen is dus volstrekte onzin en berust op 
een enorm misverstand, dat vrijwel niet is uit te roeien. 
Het duikt telkens weer op!

Maar wat zijn dan wel “huijen”?
Huijen zijn in de grond, beneden het grondwaterpeil, 
ingegraven houten tonnen, die werden opgevuld met 
wilgen tenen of ook wel slieten genaamd. Deze slieten 
werden met de dunne kant naar beneden strak in de 
tonnen geplaatst, zodat zij zich bij het ontstaan van 
druk enigszins uitspreidden en zodoende werd houvast 
in de slappe bodem verkregen. Op een aantal “huijden” 
plaatste men een balk, alles behoorlijk onder het 
grondwaterpeil om verrotten van het hout te voorko
men. Daarop ging men met stenen een gebouw optrek
ken. Er kwamen dus in het geheel geen koeienhuiden 
aan te pas. Het voordeel van deze wijze van funderen 
was dat bij bodemdaling de fundering mee zakte. 
Vermeld moet wel worden dat een dergelijke fundering 
toch niet langer dan maximaal een eeuw tot anderhalve 
eeuw bestendig bleek.” 

Begripsverwarring
Het gebeurt regelmatig dat we ons vergissen. Dat we 
bepaalde begrippen verkeerd begrijpen. Uitleg over 
wat vroeger geweest is, wil daarnaast ook nog wel eens 

die schrijft meldt dan juist datgene wat hij of zij 
vermeldenswaard vindt. Of laat juist weg, wat hij of zij 

bijna nooit objectief. 

Toch levert het veel genoegen om over vroeger te 
lezen. Ook in deze Proosdijkoerier bieden we u weer 
volop gelegenheid om kennis te nemen van zaken die 
vroeger aan de orde waren en die nu nog interessant 
zijn om kennis van te nemen. Het bevestigt uw honger 
naar kennis over vroeger. Honger die we graag stillen 
met dit kwartaalblad. En als u hierbij het nodige 
relativeringsvermogen hebt, dan is het genoegen om 
over voorbije zaken te lezen des te groter. 

ook een uiterst prettige feestperiode met een bijzonder 
gelukkig 2012 daar achteraan.

Jaap Meulstee

Eerder dit jaar was er een lobby om het Wilhelmus als verplicht onderdeel op te voeren in de inburgeringspro-
cedure. Het hebben van kennis van de verhalen die samenhangen met ons volkslied maakt je een beter burger. 
Althans, dat is daarbij de beredenering. Het vergroten van de kennis van de geschiedenis van Nederland is bij 
die inburgering een extra aandachtspunt. We hebben overigens best wel het een en ander uit te leggen bij ons 
volkslied. “Ben ik van Duitsen bloed en de koning van Hispanje heb ik altijd geëerd. Graaf Adolf is gebleven in 
Friesland in de slag.” Een paar zinnetjes, die zeker de nodige toelichting behoeven. Je kunt je afvragen hoeveel 
mensen, die deze regels uit volle borst meezingen, weten waar het werkelijk om ging…
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Het laatste nieuws
Door Stef Veerhuis

Onder het mom van papierschaarste was het einde september 1941 voorlopig over en uit met ons regionale  
“Stinkertje”. Langzaam maar zeker was de bezetter er in geslaagd om in de achter liggende jaren de persvrijheid in 
bezet Nederland steeds onder controle te krijgen. En na de inval in Rusland vond Seyss-Inquart dat de tijd rijp was 
voor nog meer censurerende beperkingen en verplichte berichtgeving. 

over heeft uitgever Verweij het klaarblijkelijk niet 
laten komen en ik ga er maar vanuit dat hij de 

journalistieke eer aan zichzelf heeft gehouden. De 
bovenstaande kop van voorlopig de laatste Ronde 
Vener sprak duidelijke taal. Dus rest mij niet meer dan 

nieuws, nummer 55 van de vijfde jaargang bestond 

afmeting. Maar, men hoefde het getuige de advertentie 

stellen, gelet op het aanbod was er voor iedereen wel 
wat bij. Voor velen echter zal de prijs per nummer toch 
een belemmering zijn geweest. 

etuige de berichtgeving hiernaast van  
de burgelijke stand ging het leven gewoon  

zijn gang.

dit nummer ook de gemeentelijke berichtgeving 
niet. De belanghebbenden in zowel Mijdrecht als 

aan herinnerd dat vanaf 1 oktober tot 1 april a.s., een 
winkel op werkdagen vóór 05.00 uur ’s morgens en na 
18.00 uur ’s avonds voor publiek gesloten was. Voor de 
plaatselijke kappers was er een uitzondering gemaakt, 
die mochten twee uur later sluiten, maar alleen voor 

de oproep voor collectanten in zijn gemeente t.b.v. de 

opgave verzocht van hen, die genegen waren toe te 

tekaartjes” bij drukkerij Verweij leek het over en uit. 
Sprekender kon de censuur niet in beeld worden 
gebracht, al rest natuurlijk de vraag wie in deze tijden 
nog verlegen zat om zich met behulp hiervan nog voor 
te willen stellen. 

Het sierde redacteur H. Catsburg jr. dat hij er geen 
enkele twijfel over liet bestaan dat, ondanks dat  

er altijd wel wat mis ging, de zon en de maan beiden 
om beurten de komende week gewoon weer op zouden 
gaan Ik ben er echter van overtuigd dat de heer C van 

hebben gekeken toen hij tot de ontdekking kwam dat 

Mijdrecht nog op zijn dorsmachine stond, ondanks  
de maansopkomst toch in nachtelijke uren verdwenen 
was.

De distributie van rijwielbanden en schoenen waren 

schriftelijk een aanvraag hadden ingediend, konden 
lezen dat hun verzoek was afgewezen, met als enig 
lichtpuntje dat zij vanaf 1 oktober opnieuw een aan
vraagformulier af konden halen. De kleine advertentie 
pal naast deze berichtgeving zal menigeen, die niet 
zonder rijwiel kon, niet zijn ontgaan. Daarin namelijk 

Herenrijwiel met bijna nieuwe banden aan.
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Floor van Spengen had ze nota bene nog op voor
raad, uiterst makkelijk in gebruik. En voor hen, 

voor wie de prijs misschien een probleem zou zijn,  
had hij ook nog enkele gebruikte modellen staan. Dus 
volkomen onbegrijpelijk dat de heer H.H. wonende 
aan de Dorpsstraat in Mijdrecht toch aan het improvi
seren was geslagen. Hij had een oud kacheltje aange
maakt met het doel daarop enkele sigaren te kunnen 
drogen. Maar mogelijk door een uitspringende vonk 
ontstak spontaan een van de inmiddels zeer droog 
geworden sigaren. Het had wellicht veel erger af 
kunnen lopen wanneer enkele voorbijgangers het begin 
van een brand niet hadden opgemerkt. Met weinig 
moeite slaagde men er vervolgens in om gezamenlijk 
het vuur te doven, maar of er nadien als dank nog een 
goede sigaar kon worden uitgedeeld werd niet ver
meld.

Of het nog niet donker genoeg zal zijn geweest.  
Van Spengen echter zal de beschikking hebben 

gehad over een ruime voorraad en zal er van overtuigd 
zijn geweest, dat het hier en daar nog wel eens “kier

daar wat anders over gedacht zullen hebben, toen zij 
misleid door de grote duisternis te water geraakten. 

dat berm en kroos, zowel overdag als in het pikkedon
ker, veel gelijkenis vertoonden.

Tadvertentie die ik nog nimmer tegen ben gekomen 
en die niet alleen nieuwsgierigheid opriep, maar tevens 
iets waar iedereen zijn eigen fantasieën op los kon 

 

houten strijkplank zal zijn geweest, eentje die zou 
blijven drijven. Maar zelfs dan geen plons gehoord? 

 
of was misschien de verkering uitgemaakt?

ij deze opgave ontbrak de blijde aankondiging  
van de heer en mevrouw van der Heiden – Dek

 

dam, hun dochter Marijke werd geboren. Een andere 
aankondiging om even bij stil te staan, was een 
feestelijk gekaderde advertentie, waarin chef en 
personeel melding maakten van het 25 jarig jubileum 
van postbesteller H. Cretier uit Vinkeveen. En tevens 
zullen er feestelijkheden gevierd zijn in de Mennonie

dacht dat hij veertig jaar geleden tot het onderwijs 
toetrad.

Radio Cosmos Vinkeveen 
en het vervolg

Ebetrokken is geweest, het ontstaan ervan mee
maakte en daarna nog jaren werkzaam is geweest  
bij Radio Rondevenen, is de Vinkevener Hans van 

hem in gesprek.

Cosmos discocrew 1982.

Waarom cassettebandjes, waren de  
programma’s niet live?
“Het voordeel van de cassettebandjes was, dat slechts 

verstandig dat meerdere mensen zich in de buurt van 
de zender ophielden. De uitzendingen kwamen vanuit 

zendantenne was neergezet... hoezo, niet opvallend? 

Toch waren we met Radio Cosmos regelmatig  

Vinkeveen zonden we live uit vanaf het feestterrein. 

iemand op de uitkijk moest blijven staan om te zien of 

De geschiedenis van RTV De Ronde Venen (voorheen Midpoint FM & TV en daarvoor Radio Rondevenen)  
begint feitelijk in 1981. In Vinkeveen ontstond in februari van dat jaar de radiopiraat, Radio Cosmos. 
 
Studiootjes werden ingericht bij de medewerkers thuis. De reguliere uitzendingen werden op één uurs-cassettes 
(C-120) gezet en op zondag uitgezonden. Radio Cosmos mocht op een grote achterban rekenen, niet alleen het 
(luister)publiek, maar ook raadsleden, de hermandad en de plaatselijke pers betuigden vaak openlijk hun steun 
in woord en gebaar.

er geen politie of Radio Controle 

hadden we toentertijd een 
dermate goed contact met de 
politie dat zij, als zij langs het 
feestterrein reden, een duim 

laatste het geval, dan stopten we 

het werk de feestweek, en met name het paalzitten, 
kunnen volgen.” 

Wanneer zond Radio Cosmos uit?
“Iedere zondag. De uitzendingen begonnen om 11 uur 
’s morgens tot 5 uur in de middag. Vooral het informa

beluisterd programma, waarop veel gereageerd werd 
door verenigingen en instanties. Daaromheen hadden 
we muziekprogramma’s geprogrammeerd. Omdat we 
cassettebandjes draaiden en deze dus ook gewisseld 
moesten worden, hadden we een apart bandje met 
daarop lokaal nieuws en de aankondiging waar onze 
Cosmos Discoshow het weekend daarop te zien en te 
horen was. Hierdoor had de man bij de zender tijd om 
de programmacassettes te wisselen. Omdat we dus 
iedere zaterdagavond met de discotheek op pad waren, 
kreeg de technische man daar dan ook de cassetteband
jes voor de zondag aangereikt.”

Hebben jullie vaak bezoek gehad van  
de Radio Controle Dienst?

initiatief namen om te proberen een legale status te 
verkrijgen voor Cosmos.”

>>
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Wanneer zijn die stappen ondernomen?

voor kwam kijken om een lokale omroep op te richten 

Toen hier een positief antwoord op kwam was de 
volgende, logische stap het oprichten van een werk
groep die deze mogelijkheid verder zou onderzoeken. 

mensen om ons initiatief te ondersteunen en hebben 

En verder?

dorpshuis van Vinkeveen een hoorzitting georgani

kwamen we er op die avond achter dat:

ten op het kabelnet van Mijdrecht, diende dus ook 

geven voor het oprichten van een lokale omroep. 

vergunningen worden verleend voor een  
etherfrequentie. 

lichaam hebben in de vorm van een stichting of 
vereniging. 

 
representatief’ te zijn, met andere woorden spor
tieve, kerkelijke, culturele en maatschappelijke 
stromingen vanuit de gemeenschap moeten zich in 

kunnen vinden’.
Daar stonden we dan, een illusie armer om het  

Dus naar de notaris en je richt een  
vereniging op?

moesten de overige medewerkers van Radio Cosmos en 

gulden te bestemmen. Toen dit rond was zijn we infor

Vinkeveen. Daarnaast zijn we, als werkgroep, razend

Vinkeveen gaan benaderen.

droeg de werkgroep haar werk over aan dit bestuur.”
 

Cosmos bij Vinkeveense feestweek en tijdens kerstuitzending 1982.

Een bestuur, maar nog geen vergunning 
en uitzendlocatie?

studioruimte aangeboden door het toenmalige bedrijf 
Midreth uit Mijdrecht. 

konden richten als studio, ter overbrugging van een 
geschikte locatie.

 
verklaring van de drie gemeentes en er moest een 
adviesraad worden samengeteld. Deze adviesraad, 

de programma’s te controleren en waar nodig bij te 
sturen. Voor het verkrijgen van een representativiteits

verricht.

representativiteitsverklaring, Vinkeveen volgde op  

mits de statuten werden gewijzigd, vooral op het punt 
over de functieomschrijving van de adviesraad.”

Maar er was nog steeds geen vergunning?
 

venen een aanvraag voor de totale uitzendvergunning, 

 

vergunning af. Deze zendvergunning is dan geldig tot 

aangeklopt voor subsidies. Van deze drie gemeentes 
 

het ledental in 1986 zo’n tien procent van de bevolking 
moest bedragen.

week na de eerste uitzending kregen we de 102.0 MHz 
toegewezen. Pas in 1986 kreeg Radio Rondevenen 
haar kabelfrequentie, 104.5 MHz, die zij jaren lang 

te beluisteren op 101.9 MHz. 

tuur was gehuurd, volgde op vrijdag 1 juni om 18.00 

 

Cosmos tijdens feestweek.

Muziek en lichte informatie?

voortzetting worden van Radio Cosmos, we waren jong 

drie burgemeesters van de drie gemeentes te beluisteren 

toelichting op de komende programma’s.
De week erop hadden we de eerste volledige program
mering. Op donderdag een uur nieuws, op vrijdag een 
uur cultureel, op zaterdag een uur verzoekplaten en 

gelukkig wat eigentijdser, moderner en uitgebreid.”

Hoe kijk je terug op de overgang Radio 
Cosmos naar Radio Rondevenen?

deuren, die normaal gesproken voor anderen gesloten 
bleven. Maar waar ik vooral met trots op terugkijk is 
het tijdsbestek waarin alles plaatsvond, namelijk 

om over drie aparte gemeentes een representativiteits
verklaring en een zendvergunning voor zowel radio als 
televisie te verkrijgen en daarnaast ook nog daadwer
kelijk uit te gaan zenden. Dat dit alles binnen een 
tijdsbestek van een jaar heeft plaatsgevonden, daar kijk 
ik met trots op terug.”

ruimte in het pand van Midreth in gebruik. Daar hebben 
we jaren gezeten. Het bestuur was zelfs met Midreth 
overeengekomen dat het bouwbedrijf deze ruimte zou 
aanpassen en verbouwen, maar dat ook de huur voor 
rekening van de verhuurder zou komen. Ook dit was weer 
zo’n voorbeeld van “deuren openen die voor anderen...”

 

Cosmosploeg feestweek 1983.

Tot wanneer heeft Radio Cosmos gedraaid? 
“Er staat me iets van bij, dat onze laatste uitzendingen 

het oprichten van een lokale omroep niet dwars te 
zitten. De Cosmos Discoshow heeft nog enkele jaren 

teerd door Felix Meurders.” 

En nu?

voor de Ronde Venen nog steeds Midpoint FM & TV. 
Op termijn zal de omroep verder gaan als RTV de 
Ronde Venen... als alles goed gaat, want er bestaan nu 

Ronde Venen. Hoe dit verder zal verlopen, als er maar 
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Dagboekfragmenten

Op het fort kregen de kinderen een brief te zien, 
waarin het verhaal van Manus de molenaar 
stond. De molen moest worden afgebroken  

om plaats te maken voor het fort. De molenaar moest 
dus met zijn gezin de molen verlaten. De opdracht 
voor de kinderen was: Schrijf een dagboekfragment 

sche Molen, die gesloopt is voor de bouw van Fort van 
Uithoorn. De molen stond ongeveer op de plaats waar 

gevestigd is.

leerlingen gaan schrijven en tekenen. De juf of de 
meester heeft uit elke groep de beste gekozen en deze 

stuursleden van De Proosdijlanden heeft vervolgens uit 
veertien genomineerde fragmenten de eerste en de 

Centraal heeft daarna een boekje met verhalen en 

tekeningen van de leerlingen samengesteld en laten 
drukken.

In het boekje zijn veertien fragmenten en twaalf 
tekeningen opgenomen. Door de historische vereniging 
zijn alle deelnemende scholen bezocht voor de afgifte 

zijn de boekjes uitgereikt in de klas, met speciale 
aandacht voor de winnende schrijver en voor eventueel 
de illustrator. Daarnaast ontving de school onze 
historische canon van De Ronde Venen op groot 
formaat. Dit werd zeer gewaardeerd.

Op 10 september zijn alle leerlingen wier werk in het 
boekje is opgenomen uitgenodigd om naar fort bij 
Uithoorn te komen voor een gezamenlijk huldiging. 
Hierbij heeft de burgemeester de leerlingen een legpen
ning omgehangen en een oorkonde overhandigd. De 
prijs voor het beste verhaal ging naar Patrick Roeleveld 

pagina’s de drie winnende dagboekfragmenten.

In april en mei 2011 hebben bovenbouwleerlingen van bijna alle basisscholen in De Ronde Venen hard gewerkt 
aan een project van de Historische Vereniging De Proosdijlanden en Kunst Centraal over historische verhalen. 
De scholieren bezochten allemaal Fort bij Uithoorn en als afsluiting schreven ze en dagboekfragment...

Dag dagboek.
Ik voel niet goed bij wat ik heb gedaan.Ik 

heb Manus de molenaar uit het huis 

gezet. Ik kan het wel uitschreien. Ik heb 

zoveel medelijden met die mensen. Maar 

ik kon niet anders, want dat had mijn titel 

niet gespaard.

Dan was ik niet meer de dijkgraaf, maar 

een simpele burger. Ik schaam me diep.

Een graaf die alleen zijn titel wil houden.

Maar ik moest wel, het was een bevel van 

merkte daar niets van.

Hij zei: ’O edele heer u ziet zo bleek.’

gaat alles goed.’ 

Maar mijn gedachten zeiden: 
 

en zijn familie niet!’

Ik doe mijn best om voor een huis te 

zorgen en een ander beroep voor hem, 

maar het lukt niet!

En mijn gedachten blijven maar roepen: 

Patrick Roeleveld, groep 8
De Hoeksteen Mijdrecht

Toch nog een leuke verjaardag!Vandaag zou een leuke dag worden. Tenminste dat dacht ik, toen ik wakker werd. Ik was namelijk jarig. Ik had veel cadeaus en een versierde kamer verwacht. Maar toen ik vanmorgen beneden kwam, voelde ik me diep teleurgesteld. Mijn vader zat met een chagrijnige kop aan de keukentafel.

Op de tafel lag een brief. Mijn vader zei: 

in, dat de molen wordt afgebroken

en dus moeten we verhuizen.’’ Maar dat 
Ik had in een brief gevraagd, of we wat oud hout mochten hebben. Maar helaas.’

Ik was nog steeds verbaasd, maar mijn vader zei, dat we nu niet moesten gaan 
zingen. Even later kwam ook mijn moeder naar beneden en kreeg ik mijn cadeau. Het was een hele mooie schildersezel. Ik was megablij, want mijn 

Maxime Kok, Groep 8OBS De Trekvogel, Mijdrecht.

Dag dagboek.
Ik zit op de rand van mijn bed en het enige wat 

ik kan doen is voor me uit Staren. Ik heb geen 

idee hoe we nu verder moeten. Papa zit aan 

snikkend alles in aan het pakken.

Onze molen moet weg en wij dus ook. Ik vind 

het zo gemeen. De molen wordt weggehaald en 

wij moeten maar zien hoe wij verder leven. En 

dat alleen maar omdat zo nodig dat stomme 

kleine kinderen hier snappen er niets van en 

ik ben 14. Ik ben de enige die nog van moeder 

zit helemaal overstuur in het gras. Ik ga haar 

vreemd, ik heb me nog nooit zo gevoeld. Ik 

voel me boos, verdrietig en leeg.’ 

Dat klonk zo zielig! Maar ze heeft wel gelijk, 

ik voel precies hetzelfde. ’Dan moet je het van 

Dat is ze dus nu aan het doen. Ik ben al een 

beetje rustiger. Ik ga even wat frisse lucht 

halen, maar ik neem je mee, ik ga lekker buiten 

schrijven. Ik weet echt niet wat ik nu moet 

doen. Ik woon hier mijn hele leven al, ik ben 

hier zelfs geboren! Ik heb hier mijn vrienden, 

overnemen. Morgen schrijf ik je weer, als we 

Jente Bult Groep 7a
OBS de Eendracht (Mijdrecht)

Winnaar 
eerste prijs!
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Mijdrecht was ooit 
kloppend hart van Utrecht

Hoe ging het landelijk

Maar ook op muziekgebied is hun invloed groot. De 
bigbands laten zich horen en de nieuwe manier van 
dansen, rock and roll, slaat overal aan. Het vastleggen 
van zang en muziek gebeurt nog steeds op de grammo

steeds meer vervangen door de kleinere 45 toeren 

staan. Stel je voor. Op een enkele plaat de stemmen 

thuiszitten en gezellig naar de radio luisteren de enige 

Doorsnee. Ook de hoorspelen zoals die met Paul 
Vlaanderen en Ina houden de mensen thuis. De sterk 

vooral verantwoordelijk voor de opvoeding van de 
jeugd, met als gevolg allerlei daarop gerichte program

platen die Hilversum niet nodig vindt uit te zenden. 

Regels en fatsoen

brommer gaat heten, dan de auto’s, de Volkswagen en 
de Eend. Ook de mode ontkomt niet aan veranderin
gen. De damesmode gaat van strak en sober naar 

vanger, is uit, de strak zittende spijkerbroek is in. 

Materieel gezien verandert er in dat eerste decennium 

erg veel, maatschappelijke opvattingen daarentegen 
blijven onveranderd. Een verzuilde samenleving zorgt 

liberalen doen het ieder op de eigen manier en worden 
daarbij geholpen door de eigen gekleurde organisaties. 

verkering zoeken, want twee geloven op een kussen 

Hoe ging het in Mijdrecht

geholpen door een gemeenteraad met elf leden waar

wordt de verhouding 6:6:1. De meerderheid, vaak 
godsdienstig principieel en behoudend, bepaalt het 

vijf jaar lang heeft woningbouw stil gelegen en is er 
alleen in de particuliere sector soms hier en daar wat 
bijgebouwd. Directe noodzaak voor massale nieuw
bouw is er dan ook nog niet. Die komt pas in 1947 
wanneer Mijdrecht door de planologische dienst van 
de provincie Utrecht wordt aangewezen als potentiële 

en het Rijk met geld over de brug komt gaat het snel. 
Steeds meer bedrijven melden zich en zoeken voor hun 
personeel huisvesting. Het pensioenfonds van drukke
rij Verweij is een van de eerste die de kogel door de 
kerk jaagt met woningbouw voor eigen personeel. Snel 

Doorgelicht door Joop Frankenhuizen

Zij die ze meegemaakt hebben denken er soms met weemoed aan terug. We hebben het over de jaren vijftig. De 
jaren van vlak na de Tweede Wereldoorlog. De jaren van opbouw, orde en regelmaat. Een decennium, waar met 
steeds meer belangstelling naar wordt teruggekeken. Jammer dat die orde en regelmaat met de komst van de ja-
ren zestig zo abrupt eindigt. Dat zijn de jaren waarin de babyboomers, geboren direct na de oorlog, laten merken 
dat die saaie tijd met al die regeltjes lang genoeg geduurd heeft en alles anders moet. De terugval begint met de 
leus “Niks mot, alles mag”, gevolgd door de baaldagen en het dan langzaam onder tafel schuiven van de destijds 
gevestigde normen en waarden. Jongeren zetten zich steeds heftiger af tegen ouderen, die zich op hun beurt 
afvragen wat ze fout hebben gedaan. Was dat nou ook het geval in Mijdrecht, het grootste dorp in het gebied van 
de ronde venen? Of was het daar anders? Het antwoord is Ja en Nee. Laten we eens zien wat daarover geschre-
ven is en wat men zich nog herinnert.

gemeente Mijdrecht op de kaart gezet. 

Er zijn meer dingen

bouwverenigingen is de gemeente vooral druk bezig 
grond aan te kopen voor een nieuw industrieterrein en 

woningbouw. Hoog in het plan staan die eerste jaren de 

huisvuilophaaldienst. Mijdrecht heeft nog steeds geen 
vuilniswagen en tot overmaat van ramp zijn ook nog 
eens alle vuilnisemmers in het depot doorgeroest. De 
meeste aandacht gaat echter uit naar de rampzalige 

Maar de gemeenteraad is ook zuinig, soms erg zuinig. 

gouden jubileum herdenkt en daarvoor 1000 gulden sub
sidie vraagt, komen ze van een koude kermis thuis. 
Vijfhonderd gulden is meer dan voldoende vindt de 
raad. “De brandweer krijgt jaarlijks 200 gulden en dat is 
een noodzakelijke instelling”, voegt voorzitter Van der 

weken het vervoer van treinreizigers over Mijdrecht 
stopt en er dan voldoende bushokjes moeten zijn.” 

Mijdrecht is een kantoor van de staat
De burgemeester heeft het soms moeilijk. Trouw opent 
en sluit hij elke vergadering met gebed en bij gelegen
heid citeert hij uit de bijbel. Desondanks hoort hij in de 
raad soms minder leuke geluiden. Het gaat om het 
weerwoord van sommige raadsleden waar hij moeite 

zitten. In juni 1952 wordt Van der Haar herbenoemd 
als burgemeester, maar echt tevreden is hij niet. De 
gemeente komt steeds meer onder centraal gezag. 

Steeds meer centralisatie en bedelzucht. Uitbreiding 

wordt het woningbouwcontingent met 40 woningen 
uitgebreid. Dit vanwege de 20 woningen die onbe
woonbaar zijn verklaard. In de wintermaanden sluiten 
de winkels ’s avonds om 6 uur. In de zomermaanden 
wordt dat 7 uur. Op zaterdag mag dat een uurtje later.  

De groeistuipen worden voelbaar

hangen regelmatig aan de bel. De gemeente ontkomt er 

de protestante als de katholieke stichtingen, want 

Mennonietenbuurt helemaal vernieuwd is en er toe
stemming is voor de bouw van een tweede Christelijk 

voor de bouw van een nieuw postkantoor en de daar
door ontstane verbouwing van het gemeentehuis 
waarin dat postkantoor eerder was gevestigd. Vergeet 
ook die slechte weg over de oude spoorbaan naar De 
Hoef niet. Die weg is hobbelig, rond van vorm en hier 

doet de gemeente bij Staal bankiers. In 1955 is dat 

jaar. 1956 wordt duurder. Voor bouwrijp maken is 1 

lossen in 40 jaar. Regelmatig moeten de begrotingen 
worden bijgesteld en dat gebeurt tot op en halve cent 
nauwkeurig. De 24e begroting van 1954 laat zien.dat 

de ambtenaren vergeten de kosten van de gebruikte 
kogels op te voeren. De 6000e inwoner krijgt dat jaar 
een spaarbankboekje met 100 gulden. Dat het boekje 
zelf tien gulden kostte, bleek later. Maar er is ook goed 
nieuws. Door toename van de bevolking gaat de 
jaarwedde van de twee wethouders omhoog naar 1000 
gulden en krijgen alle ambtenaren er 6 % bij. De 

worden de lonen eindelijk aangepast. Eind 1955 volgt 

Echt met geld strooien doen we niet
De bouw van nieuwe woningen en de aanleg van 
nieuwe wijken en straten eist zo zijn tol. Mijdrecht 
stinkt. De stank uit de sloten in Proosdijland is middel
eeuws geworden, meldt het raadsverslag van juni 
1956. Volgens de burgemeester is het wachten op een 
rioolwaterzuiveringinstallatie. Maar dat is niet het 
enige. Er is meer aan de hand. In De Hoef is in oktober 
1956 de rk school in gebruik genomen. Een half jaar 
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later constateert de provincie dat het gebruik niet in 
overeenstemming is met de bestemming. School en 
grond moeten terug naar de gemeente. Het schoolbe
stuur kan alles voor 11.500 gulden kopen, maar de 
bestuurders hebben geen geld. De gemeente heeft geen 
interesse en wil de school kwijt. De vereniging Protes

nieuwe eigenaar. 1957 was volgens de burgemeester 
met 76 emigranten en 9 immigranten een normaal jaar. 

gemeenten te dwingen zuinig aan te doen en niet met 

moeten onderwerpen aan centraal gezag”, moppert Van 
der Haar weer. De Oranjevereniging kan dan ook 

nieuwe uniformen. Vijfhonderd gulden en een lening 
van 2000 gulden af te lossen in 15 jaar is alles wat ze 
krijgen. Op zondag wordt drukwerk verspreid. Mag 

Niet alles tegelijk

logisch gevolg, ook een betere accommodatie. De 
gereformeerde kerk heeft een nieuw kerkgebouw, maar 

Mijdrecht krijgt, als alles meezit, binnenkort de 

komt er aan. De nieuwe straatnamen in Proosdijland 

verlost door aanleg van een nieuwe weg over de oude 
spoorbaan. Het nieuwe postkantoor aan de Prins 

ook nog even wachten. Maar het echte goede nieuws is 
dat de bouw van een rioolwaterzuiveringsinstallatie 
toch begonnen is en dat Mijdrecht, ondanks het 
wegtrekken van enkele bedrijven, nog steeds veel 
werkgelegenheid biedt. 

Ruimte voor vermaak 
Eind 1950 telt Mijdrecht een dikke 5000 inwoners, 
begin 1960 is dat opgelopen naar ruim 7000. Hoe 
vermaakten al die mensen zich in hun schaarse vrije 
tijd. De twee muziekverenigingen krijgen een redelijke 
subsidie en trekken zo hun leden. VIOS is boos, want 
de muziektent in de Dorpsstraat is door de gemeente 
verplaatst naar de Stationsweg. De ligging daar is niet 

ontspanningsbehoefte, voor de vele verenigingen die er 
voor hun leden allerlei avonden organiseren. Eind 
jaren vijftig is het er zo druk geworden dat er in de 
raad stemmen opgaan voor een groter dorpshuis. 

Haar weten. Voor mensen die van lezen houden is er de 

parochiehuis, maar altijd is daar bij dansen de invloed 

alle rk scholen aanwezig. De kleuterschool, de jongens 
en de meisjesschool en de huishoudschool. Hij krijgt 
een kip, een kistje sigaren, altaardwalen en een porte

dansen ging je naar De Rijk of naar zaal Vendrik in 
Uithoorn. Voor 1,50 gulden kon je ook terecht in het 

zich misschien ook nog het danszaaltje tegenover het 
Schaepmanplantsoen. Het piepkleine dansvloertje bij 

nen tijdens de grote sloopwoede. 

Veldsport? Da’s korfbal 
De korfbalsport kan zich in de jaren vijftig volop in de 
belangstelling van de bestuurders verheugen, want 

aanleg van een korfbalveld van 60 bij 20 meter op de 
hoek van de Hoofdweg en de Prinses Marijkelaan. Het 
terrein is grasland en wordt al enige tijd door de 

eindelijk bespeelbaar. Het is daarmee het eerste 
gemeentelijke sportterrein in Mijdrecht. Het trapveldje 
halverwege de Hoofdweg is een stille getuigenis. 
De voetbalsport daarentegen is in Mijdrecht al decen

gespeeld. Voor de oorlog onder I. Padmos, die er 20 

Haar, die er 25 jaar zijn stempel op heeft gedrukt. 
Verandering komt pas in 1971 met de komst van D. 
Haitsma. Mijdrecht kent in de jaren vijftig twee 

zondag competitie van de amateurs. VVM speelt op 
een veld schuin tegenover de watertoren in Mijdrecht. 
Maar dat staat onder druk want in mei 1956 wil de 
gemeente een deel van het industrieterrein verkopen 
aan het ministerie van oorlog. Dat zou later einde 

spelers en publiek uit Mijdrecht. Dat komt mede omdat 

In april 1957 krijgt Stormvogels weer eens te maken 
met de ideologie over zondagvoetbal. De dan 85 leden 

vraag af. Subsidiëring betekent volgens burgemeester 
Van der Haar dat de gemeente meewerkt aan de 

gemeentekas om voetbal op zondag te subsidiëren”. 

om principiële of kerkelijke redenen niet kunnen 
worden geweigerd. Van der Haar gaat dan op zijn 

er niets van en ziet de weigering als dictatorschap. Van 
der Haar laat dan weten dat Stormvogels subsidie 
krijgt zodra ze naar de zaterdag gaan. De raad tenslotte 

Stormvogels moet maar met de bedelnap rond.

Was Mijdrecht echt zo saai?

en welke boerderijen voor woningbouw hebben 

saai en streng Mijdrecht waar voor jongeren niet echt 

weekenden en soms onderweg naar school was er iets 
te beleven. Protestante jongens bezochten de school 

veen was het af en toe matten wanneer ze elkaar 
onderweg naar hun school tegenkwamen. De waarden 
en normen van toen doen het bij de meeste ouderen 
nog steeds goed, immers jong geleerd, is oud gedaan. 
Vandaar de moeite die ze hebben met de vaak onbe
grijpelijke reacties van de huidige lokale overheid. 

blaren zitten”, is het nu wennen aan de nieuwe mores: 
“De goeden moeten met de kwaden lijden”, wanneer 
ze weer gedwongen worden over zo’n vermaledijde 
verkeersdrempel te rijden en door elkaar geschud 
worden. Tot slot iets wetenswaardig. In 1955 werd de 
oude smalle brug in de Dorpsstraat vervangen door een 
bredere. Die oude smalle brug ligt sindsdien over de 
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De droogmakerij 
onder Mijdrecht
Deel 4: Tot besluit, de klus geklaard...

M
kon een periode van 75 jaar “aanmodderen” in de Drie 

gedaan in hun vergadering van 26 juli 1864 aan hun 
voorzitter, had men het noodzakelijk geacht om het 
totale gebeuren nog eens samen te willen vatten in dit 
verslag. Het heeft er mijns inziens echter veel van weg 
dat burgemeester de Voogt ter afsluiting zelf ook wel 
eens wilde weten hoe het voorheen allemaal in elkaar 

direct betrokken was bij de Droogmakerij, werd hij 
voortdurend geconfronteerd met zaken en afspraken uit 

o.a. vastgelegd dat er 60 jaar na dato verslag moest zijn 

de benoeming van burgemeester de Voogt in 1852 had 
deze al snel vast moeten stellen dat dit verslag drie jaar 
eerder wel degelijk was gemaakt, maar uit onwetend

teerde Staten in Utrecht terecht was gekomen. 

Hier Plaatje nummer 1 de Voogt

geen enkel excuus voor enig uitstel. Deze liet op 9 

weten dat het gehele dijklichaam op 1 januari 1855, op 
de doorvaarten na, van deze toekomstige droogmakerij 
geheel gesloten moest zijn. Tegelijkertijd werd het 

gemaand om een plan van aanpak in te dienen, zo dat 
er eindelijk met het uitmalen van deze droogmakerij 

kon worden begonnen. Maar het stond bij voorbaat al 
vast dat dit een onmogelijke opdracht zou gaan wor
den, want de realiteit was dat een vijfde deel nog 

gevallen niet meer na te gaan wie de eigenaren waren 
van de percelen die reeds onder water verdwenen 
waren en ook werd pijnlijk duidelijk dat de verhoefsla
ging nog al wat hiaten vertoonden. Eenzelfde constate
ring betrof de dijkgronden en doorvaarten die in 
gebruik waren bij particulieren, met als direct gevolg 
dat door het “ontbreken” van eigenaren het onderhoud 

ding hiervan werd een prioriteitenlijst opgemaakt en 

van eigenaren worden opgemaakt.

Mogelijkerwijs zal zijn verbondenheid met de families 

hebben gehad. In 1847 namelijk was hij in het huwe
lijk getreden met de nog jeugdige, hoogzwangere 

geslaagd om, na zijn toch relatief korte aantreden, de 
nodige touwtjes in handen te krijgen. Hij wist zich 
daarbij gesteund door de aanwezige kennis en praktijk 
ervaring van zijn mede bestuursleden. Hoe dan ook, 
hun plan van aanpak straalde klaarblijkelijk voldoende 
vertrouwen uit, hetgeen viel op te maken uit de afkon

1854 no. 69 met als resultaat dat er een uitstel van twee 

bedijkingwerkzaamheden, op vier doorvaarten na, 

Door: Stef Veerhuis

Namens de Directie van de Derde bedijking Mijdrechtse droogmakerij: J.G. de Voogt, Voorzitter, K. Verdam, 
Secretaris, gedaan te Mijdrecht op 31 December 1864, vermeenen wij voldaan te hebben aan uw verlangen naar 
een beknopt geschiedkundig overzigt van de verveeningen en bedijkingen onder Mijdrecht en verheugen er ons 
over dat het ons vergund is geweest het voor meer dan drie vierde eener eeuw door onzer voorzaten beraamde 
plan zoover tot stand te mogen brengen, ons voor de verder nog noodige verbeteringen in uwe medewerking en 
vertrouwen aanbevelende.

volledig zijn voltooid en moest er jaarlijks nog 16 
hectare veen afgegraven worden. Verder werd ver
wacht dat er plannen en ontwerpen uitgewerkt zouden 
worden die na goedkeuring aanbesteed moesten 
worden. Men had getracht om zoveel mogelijk ondui
delijkheden uit te bannen om ieder oponthoud te 
kunnen voorkomen want de overheid had besloten dat 

moest worden. Daar bij moeten wij ons realiseren dat 

king nog volop in uitvoering waren.

In de vergadering van 17 november 1860 presenteer

de Vries de uitgewerkte plannen van hun commissie 
voor droogmaking. Met belangstelling werd kennis 
genomen van het verkavelingontwerp en een concept 
overeenkomst voor het uitmalen. Het zou een bijeen
komst gaan worden waarin spijkers met koppen 

werkzaamheden tot droogmaking van de Derde 

stoomvijzel gemaal dat m.b.v. een persbuis direct zou 

nader inzien zag men daar gezien het kostenplaatje 
toch maar vanaf en werd dit plan een maand later 
bijgesteld. Er werd gekozen voor een gemaal van 
minder vermogen dat ging lozen op het boezemwater. 

van het Oppercollegie, wist als geen ander dat de 

de Proosdij moeilijk zouden doen over de hoeveelhe
den uit te malen water op de ring. In hun visie zou een 
stijging van het polderpeil desastreuze gevolgen 
hebben voor de veenderij. Op 25 september 1861 
echter kreeg hij onverwacht steun door de toestem

gaan brengen. Over de hoogte van het waterpeil werd 
geen uitspraak gedaan, mogelijk speelden de economi
sche belangen van de veenderij toch een voorname rol. 

Hier Plaatje nummer 2 overzicht

beide vijzelmolens publiekelijk worden aanbesteed. De 

werd de eerste paal geslagen en zes maanden later 
werd de bovenmolen maalvaardig opgeleverd.

 
De bouw van de ondermolen daarentegen kende nog al 
wat tegenslagen en wat mis kon gaan ging ook mis. In 

juni de eerste paal de drasse grond in. De heistaat die 
werd bijgehouden vermeldde naast problemen met de 
palen en heistelling, morrend werkvolk dat zelfs een 
halve dag staakte voor meer loon. En het werd nog 

van de heistelling los raakte en naar beneden kwam. 

raakt, die daags daarna aan de gevolgen overleed. 
Terwijl de bovenmolen al maalvaardig was, kon de 
ondermolen door onvoorziene funderingsproblemen 

eind 1861 het stoomgemaal en de bijhorende werktui

machinegebouw en de woning van de machinist 

dagen later werd al begonnen met de werkzaamheden.

Eind juni was er echter opnieuw onrust. Dit liep hoog 

om niet alleen de bouwplaats te verlaten maar het zelfs 
tot een rechtszaak te laten komen. Daarop werd door 
de beide aannemers besloten om de heiwerkzaamheden 
zelf maar te gaan doen. Maar op 21 juli legde ook deze 
heiploeg het werk stil en eiste meer loon, waar echter 
niet op in werd gegaan. De grootste belhamels moch
ten direct vertrekken en alleen zij, die zich alsnog 
wilden schikken, mochten blijven. Vijf dagen later kon 
in alle stilte door opzichter D.R. Celosse de eerste 
steen worden gelegd voor het machinegebouw. De 
bouw verliep voorspoedig en op 28 augustus 1862 
arriveerden de beide stoomketels bij de Pondskoeker
sluis. Maar toen bleek dat de afmetingen hiervan te 

met de beide aannemers werd besloten om de ketels op 

rollen. De extra kosten die daar mee gemoeid waren, 

Op 8 november was er opnieuw enige verwarring toen 
de directie volkomen onverwacht liet weten dat de 
steenkolen inmiddels onderweg waren. De aannemers 
kregen met klem het verzoek om met behulp van extra 
werkvolk de kolenberging in orde te laten maken. Eind 

dagen later met succes proefgedraaid worden. 
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Verloop Czn., ingenieur werktuigkundige bij de 
Rhijnspoorweg Maatschappij. Echter nog steeds zeer 
tegen de zin van de polderbesturen van Vinkeveen – 

uitmaalstop van veertien dagen greep de Minister in en 
werden alle bezwaren afgedaan en kon er gemalen 
gaan worden. Om de toekomstige exploitatie van de 

noodzakelijke bruggen aanbesteed. De aannemers M. 

mochten bouwen. Vervolgens werd met grote voortva
rendheid de resterende werken aan sloten en gronden 
uitgevoerd en werd na twee en een half jaar het 

Heijden, plaats op 20 april 1864 en zorgde voor een 

was men er eindelijk in geslaagd, “om de groote 

aangebracht, werd het m.b.v. van dit nieuwe stoomge
maal mogelijk gemaakt om de waterhuishouding van 

aanwezige stoomgemaal twee jaar later te slopen. De 

van het ene naar het andere gemaal mee mocht maken, 
zal daarbij goed van pas zijn gekomen. Rond 1920 was 
de kennis van bemaling en de voortschrijdende tech
niek inmiddels zo ver gevorderd dat na de watermolens 
nu ook het stoomtijdperk langzaam maar zeker afge
sloten kon worden. Dat betekende dat ook het stoom

vallen aan de slopershamer. Het is me inmiddels wel 
duidelijk geworden dat al deze hulpmiddelen, dank zij 
de plichtsbetrachting van molenaars en machinisten, 
een zeer vooraanstaande rol hebben gespeeld, zowel 

onder Mijdrecht. Mede dank zij de onderzoeken die 

het mogelijk om nog iets over deze verdwenen molens 
te kunnen vertellen. 

weg volgen, hebben ooit vier vijzelmolens gestaan, 

op aandringen van de Representanten tijdens de 

Schelling”, voortdurend in gebreke bleef. 

inmiddels buiten gebruik gestelde, molens verkocht en 
gesloopt. Molen nummer 2 echter kreeg een tweede 

echter wat ons daar nog aan herinnert is de onderbouw 

af en is bekend geworden door de vele tegenslagen. 
Dat begon al in 1815 toen deze door de bliksem werd 
getroffen, waarna besloten is om deze bovenmolen te 
laten restaureren met de niet meer in gebruik zijnde 
ondermolen 7. De andere ondermolen 8, werd in 1888 

nieuw opgebouwd en gerestaureerd. Deze stellingko

publiek.

Rond 1920 verdwenen ook de silhouetten van de beide 

landschap. De onderbouw van de bovenmolen, de 
zogenaamde “molen van, van Rossum” is tot 1990 nog 
als woning in gebruik gebleven, de waterloop van deze 
bovenmolen is echter nog steeds aanwezig. Hier 
Plaatje nummer 4 molen van “van Rossum” 

1674 gezamenlijk het waterpeil binnen de Ring op peil 

gesteld, maar waarvan de onderbouw nog steeds wordt 

voorbarig werd gesloopt. Meer bekend zal de zwart 

melen zijn geweest, pal naast de Pondskoekersluis, die 
op 19 juni 1880 na een blikseminslag volledig afbrand
de. 

De plannen voor de bouw van het fort leidde er toe dat 
in september 1888 besloten werd, de molen van Manus 

smeekbede van deze laatste molenaar om de aanwezige 
bedsteden en kasten over te mogen nemen werd 
afgewezen en hij moest na zestien jaar trouwe dienst, 
niet alleen dakloos maar ook met lege handen vertrek
ken.

Bronvermelding:
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De landsverdediging
Het ontstaan van de 
Vesting Holland

Hhet onderwater zetten van grote gebieden land, 
teneinde de vijand te beletten verder op te rukken, 
stamt al uit de zestiende eeuw. Het concept van een 

ingrepen die ooit in ons land hebben plaatsgevonden. 

plaatsen, dammetjes en sluisjes, aanvoerkanalen en een 

versterkt door de aanleg van forten en verdedigings
wallen. Ook natuurlijke barrières als de nog niet 
ontgonnen veengebieden maakten onderdeel uit van de 
verdedigingslinie. 

De basis voor de landsverdediging

het Oudnederlandse stelsel. Het stelsel ging uit van de 

beschermden lager gelegen gebieden tegen het water. 

gebieden die snel onder water gezet konden worden. 
Op de hoger gelegen gedeelten werden versterkingen 
gebouwd. In 1629 werd voor het eerst grootscheeps 
gebruik gemaakt van de waterlinie bij het beleg van 

men de landsverdediging op basis van waterlinies 
verder uit te bouwen en te versterken. 

De Republiek der Zeven Verenigde 
Nederlanden

en dat onder centraal bestuur stond van Spanje. Er 

Spaanse gezag dat uitliep op de Tachtigjarige Oorlog 

weer onder het Spaanse gezag. De noordelijke gewes

nederlaag tegen de Spanjaarden leed, werd de sluis bij 
Vreeswijk geopend om de omliggende gebieden onder 
water te zetten en zo de vijand tot staan te brengen. Er 
waren al eerder gebieden onder water gezet bij Den 

duurde, groeide de behoefte om de verdediging te 

Utrecht bood de mogelijkheid om een grootschalig 
inundatiegebied te ontwikkelen. Het gebied bestond 
voor een groot deel uit polderland dat kunstmatig 
droog gehouden moest worden. Men kon dat gebied 
dus makkelijk onder water zetten.

Waterlinie
In 1589 kreeg prins Maurits van de Staten van Utrecht 
en Holland opdracht om te onderzoeken hoe de jonge 

mogelijk kon worden verdedigd. De conclusie was 
toen dat de verdediging het beste georganiseerd kon 

waterlinie tussen Muiden, Utrecht en langs de Vaartse 

Door: Piet van Buul

Gedurende het afgelopen jaar hebben we, vanwege het Fortenjaar, veel aandacht besteed aan de forten in de 
gemeente De Ronde Venen. De forten waren gebouwd als onderdeel van een verdedigingslinie tegen mogelijke 
vijandige invallen. Eeuwenlang was de landsverdediging gebaseerd op de strategie van inundatie. Grote gebie-
den werden onder water gezet en vanuit forten en verdedigingswallen bewaakt. Het leverde de Oude Hollandse 
Waterlinie en de Nieuwe Hollandse Waterlinie op. De verdedigingslinie werd aan het einde van de negentiende 
en het begin van de twintigste eeuw aangevuld met de Stelling van Amsterdam. Ter afsluiting van onze reeks 
over de forten en de Stelling van Amsterdam duiken we deze keer nog wat dieper in de historie van de landsver-
dediging, waarbij water een grote rol speelt.

in 1629 begon men met de aanleg van de Utrechtse 
waterlinie. Er werden eenvoudige aarden wallen 

Vreeswijk. 

De linie bleek door grote hoeveelheden kwelwater op 
den duur nauwelijks bruikbaar. De Staten van Utrecht 
besloten vervolgens om een eigen koers te gaan varen 

derse Vallei. Daarop werd in het voorjaar van 1672 
door de Staten van Holland besloten om een eigen 

geboden omdat in datzelfde jaar de omringende landen 
zich tegen de Republiek gingen keren. De Republiek 
had inmiddels een geweldige zeemacht en aan de 
buitengrenzen waren forten met permanente garnizoe
nen opgebouwd. Maar door verwaarlozing van de 
landverdediging konden de troepen in naam van de 

optrekken naar het hart van de republiek: Holland en 

Inundatiegebieden
in de Oude Hollandse 
Waterlinie.

Rampjaar
In die tijd vormde 
de Republiek het 
centrum van de 
wereldhandel en de 
scheepvaart. Maar 
1672 werd een 
rampjaar in de 

dreigde een mili
taire ineenstorting 

en totale demoralisering. De ondergang van de mach
tige republiek leek niet tegen te houden. Er ontstond 

dam beleefde een enorme krach. Uit die tijd stamt de 

reddeloos en de regering radeloos’.

waren genaderd, verliet het Staatse leger de stelling 

kwam een nieuwe verdedigingslinie die zich uitstrekte 

verschillende gebieden verdeeld. Elk gebied vormde 

De Hollandse waterlinie in 1672.

Kantje boord
Onder druk van de oprukkende Franse legers waren de 
inundaties in grote haast uitgevoerd. Daarbij speelde 

grotere gebieden onder water werden gezet dan strikt 

onvoldoende vestigingen en forten. Het gebied werd 
daarom vooral met vaartuigen verdedigd. In tegenstel
ling tot de landsverdediging had men de verdediging 
op zee wel op orde. De oorlogsvloot onder commando 

periode de gecombineerde Franse en Engelse oorlogs
vloot op afstand, zodat invasies vanuit zee achterwege 
konden blijven.

rende lange tijd lagen de legers aan beide zijden en 
behoudens wat schermutselingen over en weer gebeur
de er niet veel. Maar toen in december 1672 de vorst er 
voor zorgde dat het water in een stevige ijslaag veran
derde, zagen de Franse legers hun kans schoon om 
verder op te rukken. Ten noorden van de oude Rijn via 

Plotseling invallende dooi zorgde er echter voor de 
Fransen zich weer schielijk terug moesten trekken. 
Dankzij het feit dat de Staatse bevelhebber de verster

langs die kant ontsnappen.
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Prins Willem III bij de Hollandse Waterlinie (1672).

Verdere uitbouw

gen moesten komen in de vorm van forten, bastions en 
vestingwerken. De Oude Hollandse waterlinie en de 

uitgebouwd. Uiteindelijk werden er in de oude waterli
nie in totaal zo’n vijftig verdedigingswerken gebouwd. 
Dat waren batterijen, bastions, dijkposten, forten, en 

een aantal keren naar het oosten verlegd, zonder echter 
de stad Utrecht in te sluiten. Vanaf 1815 werd een heel 
nieuwe verdedigingslinie ingericht waarbij ook de stad 
Utrecht was inbegrepen. Vanaf 1871 heette die linie 

periode van 1816 tot 1824 werden een groot aantal 
forten gebouwd. Van 1840 tot 1860 werden de forten 
voorzien van bomvrije gebouwen. De ontwikkeling 
van de wapens had tot gevolg dat de reikwijdte van de 
projectielen toenam. Dat had ondermeer tot gevolg dat 

den. De fortengordel rond Utrecht werd uitgebreid met 
de forten van Ruigenhoek, Voordorp, Vechten en 
Rijnauwen. Het fort Rijnauwen is het duurste fort dat 

nie nooit echt kunnen bewijzen. In totaal drie keer is de 
waterlinie in staat van verdediging gebracht. De eerste 

te lopen op een Europese oorlog. De tweede keer was 

aangeduid als de Vesting Holland. Het was de verzamel
naam voor de permanente werken ter verdediging van het 

Het (wereld) erfgoed
De waterlinies hebben honderden jaren lang de ruggen

Door de voortdurende ontwikkeling van de wapens en 
strijdmethoden heeft de linie nooit echt goed gefunctio

werden ingezet was de inundatie als verdedigingsmiddel 

werd de Vesting Holland opgeheven.

De vesting Holland.

verdedigingswerken. Veel hiervan is in de loop der jaren 
in verval geraakt. Er hebben zich organisaties gevormd 
die zich beijveren om de restanten van de waterlinies zo 
goed mogelijk voor het nageslacht te bewaren. De 

een zekere bescherming. De meeste forten zijn door de 
Dienst Domeinen van het Ministerie van Defensie 
overgedragen aan gemeenten, verschillende stichtingen 
of aan organisaties zoals Staatsbosbeheer. Er zijn forten 
die inmiddels een commerciële bestemming hebben 
gekregen. Men heeft er bijvoorbeeld een wijnhandel in 

ook daarvoor wordt een herbestemming gezocht. Voor 

een deel van de forten en verdedigingswerken in de 
gemeente De Ronde Venen bevindt, is de Stichting 

toekomst te bewaren en om de unieke historie van de 
landsverdediging levend te houden. Ook elders in het 
land worden forten opgeknapt en voor bezoekers en 
toeristen open gesteld. Het biedt de huidige generatie de 
mogelijkheid om kennis te maken met een bijzondere 
wijze van landsverdediging.

Bronnen:
 

Heeft u ze ook nog? 
Die oude klassenfoto’s?

Uit de inleiding van deze artikelenreeks citeren we: 

nuttige vaardigheden, die op school worden aange
leerd. Maar er is in het onderwijs ook sprake van een 
“verborgen” lesprogramma: de school is bij uitstek de 
plek waar men jonge kinderen maatschappelijke 

gelegd worden voor het eigen maken van een levens
houding, die bijdraagt aan het voortbestaan van de 
maatschappelijke orde. 

Maar de samenleving kent door de tijd heen een eigen 

onderhevig is. Het instampen van geloofsdogma’s en 
het aanleren van gehoorzaamheid en braafheid hebben 
nu een andere dimensie dan vroeger. Het onderwijs 

Om deze verhalen extra te illustreren is het leuk om 
daarbij gebruik te maken van klassenfoto’s van vroeger 
tijden. Diverse Rondeveners zullen de beschikking 
hebben over foto’s zoals de voorbeelden bij dit ver
haaltje. 

juist nieuwsgierig naar vergeten namen? Dan kunnen 
we onze plaatsgenoten vragen mee te denken. U kunt 

We willen daar graag gebruik van maken. Met ingang van onze eerste Proosdijkoerier van 2012 willen we een 
start maken met een serie artikelen van Bep Vermolen en Fred de Wit over de geschiedenis van het onderwijs in 
onze regio. 

Deze laatste foto komt uit het boekje dat ter gelegen
heid van het honderdjarig bestaan van de Vinkeveense 
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Opgraven of gedenkteken?
Deel 2: Met radar op zoek naar Proosdije.

340 jaar leenrecht
In het juninummer van 2011 citeerde ik een verhaal uit 

huis der Proosdije in Mijdrecht en een poging om met 
radar restanten ervan terug te vinden. In zijn verhaal 
gaat Tirion terug naar 1572. Het proostenhuis, dat een 
weinig beoosten de kerk gestaan zou hebben, is 
verwoest en de restanten zijn met gras begroeid. Of er 
nadien op de plek ooit nieuwbouw heeft plaatsgevon

later het geheel als leengoed wordt verkocht met alle 
rechten van dien. De overdrachten van die leenrechten 
gaan door tot 1872 wanneer ze uiteindelijk in handen 
komen van de Mijdrechtse droogmakerij. De droog te 
maken Mijdrechtse poel reikt dan tot vlak achter die 

worden. 

Waarom dat radaronderzoek? 
Dat was in opdracht van de gemeente De Ronde 
Venen. De gemeente heeft namelijk plannen het 
centrum van Mijdrecht om te bouwen tot een, wat ze 
noemt, aantrekkelijk autovrij winkelgebied met 100 
woningen en een ondergrondse parkeergarage die 
vanuit de Rondweg bereikbaar moet zijn. Een en ander 
betekent dat het Haitsmaplein vol gebouwd wordt en 

het Raadhuisplein met de markt. Met dit plan komt de 
wegenbouwer straks op de plek waar volgens Tirion 
dat proostenhuis gestaan zou hebben. Voor het zover is 
moet de gemeente vooronderzoek laten verrichten om 
vast te stellen of er kans is dat er archeologische 
sporen worden aangetroffen. Het gaat dan om aarde
werk of andere artefacten die een blik kunnen werpen 
op de bewoners van toen. 

Heeft het zin om te gaan graven? 

grond waarop het proostenhuis rustte verstoord zou zijn 
vanwege de verveningen en later door de aanleg van de 
ringvaart, de naastgelegen dijk, de rondweg en het 
parkeerterrein. Het merendeel van wat er ooit onder de 
grond zat is toen ongetwijfeld afgevoerd. Over archeolo
gische vondsten destijds is nooit iets vernomen. 

rijk is begiftigd of stukken aardewerk of stukken 

uit overlevering waar en wanneer dat proostenhuis 
bestaan heeft? Het radaronderzoek zal e.e.a. ongetwij
feld concluderen. Hoe het proostenhuis er ooit heeft 

met wat tekenaars heel veel eeuwen terug op papier 
hebben vastgelegd. Hooguit zouden enkele stenen 
gedateerd kunnen worden om te zien of de overleve
ring klopt en er sprake was van iets groots. 

Maar we hebben ook nog iets anders dat zonder enig 
bewijs aan het proostenhuis wordt toegeschreven. Het 
gaat om een stuk gevelsteen en de replica van een 
kardinaalshoed. Het stuk gevelsteen zou zijn gevonden 

nu bevindt is onbekend. Ook of het een gegraveerd stuk 
natuursteen is of een in klei voorgevormde baksteen. 
Datering van die gevelsteen en datering van enkele 
opgegraven bakstenen zou kunnen bevestigen of er 
relatie is met het proostenhuis. Dat zou ook kunnen met 
een dateringonderzoek van de originele stenen kardi
naalshoed, vermits deze van baksteen gemaakt is. 

Dateren van steen

woordig grondvondsten gedateerd kunnen worden. 
Omdat het hier gaat om de restanten van een middel
eeuws bouwwerk focusseren we op baksteen. De 
universiteit van Manchester heeft daar in 2009 onder

Door: Joop Frankenhuizen

Vijfhonderd jaar lang hebben proosten het wel en wee van de Proosdijlanden bepaald. Ik schreef er over in het 
juninummer van 1999. Wie die proosten waren en hoe ze er uit zagen wist bijna niemand want ondanks hun 
onderkomen in Mijdrecht zag men ze daar nauwelijks. Nu liggen de restanten van dat onderkomen zo’n drie 
meter diep onder een deel van de Mijdrechtse Rondweg en het naastgelegen parkeerterrein. Heeft het zin iets 
van die restanten op te graven of is het beter meteen maar ter plekke een gedenksteen te plaatsen als herinnering 
aan die proosdijlanden waarin Mijdrecht toen zo’n grote rol speelde? Laten we nog even terugkijken naar dat 
proostenhuis.

vocht, maar in de loop der tijd komt het heel langzaam 
weer terug. Die vochtopname is volgens de onderzoe
kers bepalend voor de leeftijd van de gebakken steen. 
De omgevingstemperatuur rond de steen moet al die tijd 
wel constant gebleven zijn, anders is die vochtaanvul
ling ongelijkmatig en geeft de meting een foutief 
resultaat. De door hen bedachte ouderdomsmeting van 
baksteen is als volgt. Eerst wordt de opgegraven steen 
gewogen op een weegschaal die tot op een tienmiljoen
ste gram nauwkeurig kan meten! Dus geen bascule! 
Daarop wordt de vondst verhit tot 500 graden C. waarop 

gewichtsverlies 500 gram en is de opname van dat vocht 
in steen jaarlijks 1 gram, dan is de steen 500 jaar oud. 
Op die manier, zo denkt de universiteit, kan minstens 
worden teruggegaan tot de Romeinse tijd. 
Verder kunnen ook de afmetingen van gevonden 

gen geleidelijk korter en gaan naar zo’n 20 cm.

Conclusie?
De overlevering leert ons dat Mijdrecht ooit een 
proostenhuis heeft gehad. Volgens tekenaars is het een 
soort kasteel geweest. Ongetwijfeld zal het radaronder
zoek bevestigen dat er op de beschreven locatie diverse 

de hand van die echo’s kan misschien een grondvorm 
vastgesteld worden. Mogelijk zitten er nog wat andere 
kleine objecten die de aanleg van de ringvaart, de dijk 
en de rondweg met parkeerterrein hebben overleefd. 
Of dit alles de moeite en het geld nodig voor nader 
onderzoek waard is valt, gelet op de geschiedenis, te 
betwijfelen. Is het niet beter om dan meteen maar een 
gedenkteken op het parkeerterrein te plaatsen als 
herinnering aan die Proosdijlanden van toen en alles te 
laten zo het was? 

NIEUWJAARSRECEPTIE 
donderdag 12 januari 2012
Het bestuur nodigt u uit om op donderdag 12 
januari gezamenlijk een toost uit te brengen op 
een goed en gelukkig ‘historisch’ nieuwjaar. 
Aanvang 20.00 uur. Onder het genot van een 
hapje en een drankje kunnen we tevens genieten 
van een klederdrachtenshow van de Historische 
Kring uit Huizen. 

Huizen brengt ons een wervelende show met het 
tonen van de Huizer dracht en de vele variaties, die 
men graag in ere wil houden. De Huizer kleder

drachten uit het midden van de zestiende eeuw. Er 
is ook sprake van een ontwikkeling in de mode. 
Tegenwoordig herkent 
men weinig in de 
dracht, zoals die in de 
laatste decennia van 
de vorige eeuw nog te 
zien was. Veranderin
gen ontstaan vaak 
door religieuze 

werd de kleding steeds 
soberder in Huizen. In 1920 was het vrouwenkos
tuum ongeveer zoals het nu is. De dracht wordt 
bijna niet meer gedragen als dagelijkse kleding.

muts ze op zondag wilden dragen voor de rest van 

worden. Voor het wassen, stijven en strijken van 
een muts had men wel vier uur nodig. Mutsen 
strijken was een vak dat door een mutsenstrijkster 

tie van deze groep.

NOSTALGIE GEPAARD 
MET GEZELLIGHEID!

U bent van harte welkom op:
Datum: Donderdag 12 januari 2012

Foto’s afkomstig van de website van de Historische kring Huizen
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uit het verleden
anneer we iets willen weten over vroegere 
gebeurtenissen in onze gemeente dan is het 

lezen van een oude krant een goede bron. Maar daar 
blijft het niet bij want bij zeer oude berichten moeten 
we ons soms ook kunnen verplaatsen in de tijd van 
toen. En dat valt niet altijd mee. Daarom wordt bij 
sommige oude krantenberichten een kleine toelichting 
gegeven waardoor de lezer zich even in het verleden 
kan inleven. 

WAVERVEEN 
Heden was het voor 

wij hadden het 
genoegen onze 

vroegen morgenstond 
ontvingen wij de 
blijde tijding, dat 
dezelfve de 
Mijdrechtse Droog
makerij, waarvan 

bezigtigen, terstond waren wij werkzaam ter zijner 

lens wapperen. De burgemeester en de predikant der 

veens grondgebied af, en hadden de eer Hoogstdenzel

gewone minzaamheid en vriendelijkheid wel heeft 

predikant naar het rijtuig geleid zijnde, reed Hoogst
derzelve de Droogmakerij verder door en vertrok  
over den Uithoorn. 

WILNIS 

Staten van de provincie Utrecht geautoriseerd, zullen 

steden het verbeteren en voor een groot gedeelte 
vernieuwen en vergrooten van het schoolvertrek en de 

schoolhuizing ter lezing ligt, terwijl bij den ondergete
kenden nadere informatien te bekomen zijn. 

openbare school samen met de gemeente Oudhuizen. 
Onderwijzer was C. Driehuis. De schoolopziener was 
tevreden over deze school. In die tijd was er nog geen 
leerplicht. Het aantal kinderen dat naar school konden 

school. Het schoollokaal werd in 1826 geopend 
waarbij de kinderen een speciaal openingslied zongen. 

MIJDRECHT 

tijdens de bezetting 
werden de katholieke 
parochies, zogenaamd 
vanwege papierschaars
te verboden, een eigen 
parochieblad uit te 
geven. Ook het katho
lieke dagblad “Het 
Centrum” werd in 1941 
door de Duitsers 
verboden. Pastoor van 
de Pavert legde zich 
hier niet bij neer en vroeg of de Utrechtse Courant zijn 
parochiemededelingen wilde opnemen zodat de 
katholieken precies konden weten wanneer de vierin

gering. Hieronder volgt het bericht dat een goed beeld 

de mogelijkheden tot biechten werd heel veel aandacht 

daars? 

Samengesteld door: Fred de Wit

MIJDRECHT-WILNIS 

uur, half 11 Hoogmis. De H. Communie wordt uitge
deeld kwart na 7. onder de H. Mis van 8 uur en half 10. 

andere parochianen wordt biecht gehoord 5, 6, 7, en 8 

gezongen. Daarna twee gelezen H. Missen. Onder de 
tweede H. Mis uitdeling der H. Communie. Onder de 

Communie wordt verder uitgedeeld 8 uur, half 9 en 
vóór de gelezen H. Mis van 9 uur. 9 uur eerst 2 gelezen 

VINKEVEEN 

NOODLANDING 

ding in den Veenpolder van Vinkeveen gemaakt. Het 
vliegruig is daarbij dwars over een veenakker ter 
breedte van twee meter terechtgekomen, terwijl een 

doch overigens ziet het toestel er goed uit. Door de 
strenge vorst konden de motoren niet behoorlijk 
functionneeren. De bemanning bestaande uit drie 
Duitschers en een Engelsch passagier bleef ongedeerd. 
De post en de verdere inhoud zijn per auto naar 

bij het vliegtuig achtergebleven, hetwelk gemerkt is 

WILNIS

BEDROG MET BOTER

tegen personen die onder den schoonschijnenden naam 

wonen, daar thans niet bekend is. De landbouwers te 

is hun gebleken dat brieven en briefkaarten, die aan dit 

waar zij dan in handen van den “fabrikant”komen. Het 

gen ongegrond waren, het wel reeds met een vervol
ging zou zijn bedreigd. Het is echter uitgebleven. Het 
vraagt daarom of de justitie niet verplicht is zich zulke 
gevallen aan te trekken en voor de strengen handha
ving der boterwet te waken.

VINKEVEEN 

van 6 augustus 1927. 

VEILING 

ophaalbrug, met bruggeld te heffen. 

Onder Vinkeveen in het dorp, naast het Raadhuis, aan 
het water nabij de vischrijke Vinkeveensche plassen. 
Eigenaar geeft volledige inlichtingen omtrent omzet, 

roerende goederen, tot de zaak behoorende, tegen 

In 1826 werd de school in gebruik genomen. De kinderen 
zongen bij de opening een danklied.
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Mijdrecht

VINKEVEEN 

van 10 september 1829. 

schielijk toeval, in het 69ste jaar zijns ouderdoms, van 
ons af te roepen, gelijk wij hopen, in zijne eeuwige 

meente en Vrienden, strekt deze tot kennisgeving, 
verzoekende van brieven en van Rouwbeklag ver
schoond te blijven. 
       
Vinkeveen                

MIJDRECHT EN WILNIS

gevallenen en het zuiden en oosten van ons land was 
bevrijd. Toch meenden de Duitse overheden in het 
westen zich nog met het bestuur te moeten bemoeien en 
werden de kranten opgedragen om de benoeming van 

kig maar van korte duur. Op 4 mei “s avonds meldde De 

het westen van ons land zich hadden overgegeven. Op 5 

ongeluk met zijn motor om het leven. Van Hettema is 
het nooit duidelijk geworden of het inderdaad een 
ongeluk of zelfmoord is geweest.

NIEUWE BURGEMEESTERS 

Troostwijk met gelijktijdig ontslag als burgemeester 

Geraadpleegde bronnen: 
Diverse kranten.

Lezing: 
DE BEVOLKING VAN DE PROVINCIE UTRECHT 

de provincie Utrecht (tussen circa 1500 en 1850).

Op 1 januari 2010 telde de gemeente De Ronde Venen 

plaatsen hebben gewoond. De bevolking is in ruim vijf 
eeuwen toegenomen met een factor 17, misschien iets 
minder. Vergeleken met de hele provincie Utrecht is dan 
sprake van een licht achterblijvende groei, aangezien de 
totale provinciebevolking groeide met een factor 20.

en per woonkern. Er zijn dus talloze vergelijkingen mogelijk. 
In deze lezing zal vooral worden ingegaan op de ontwikke

die van de rest van de provincie. 

Dit gebeurt op grond van een bespreking van de grote lijnen 
van de ontwikkelingen aan de hand van een aantal vragen: 
1.  Hoeveel mensen woonden er op verschillende tijdstippen, 

waar woonden ze precies en welke historische bronnen 
zijn er om dat vast te stellen?

 
kwamen migranten?

 
bestaansmogelijkheden?

Achtergrondgegevens

foort, Maartensdijk en Rhenen. In 2011 verscheen van hem een boek over de opkomst van de landbouwcoöperaties 

U bent van harte welkom (WD)
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Vinkeveen voor de 
ontsluiting

Geen vuil in de sloot!
Het is interessant om kennis te nemen van de aanbeve

gemeente deden. 

veenweidegebied heeft een aantal karakteristieke 
kenmerken tot gevolg. De ontwikkeling van het 
veenlandschap, de waterstaatkundige toestand en de 

omtrent bodemgebruik, industrie en recreatie en naar 
de sociale verhoudingen. Een voor de betreffende tijd 
wellicht belangrijke aanbeveling over het huisvuil is 
een mooie opmaat naar de rest van het verhaal. Mis

citeren: “In plaats van het deponeren van het vuilnis 
van het dorp in de sloten achter de huizen, zou het 
beter zijn, deze op te halen en na sortering de goede 
compost te gebruiken voor bemestingsdoeleinden”. 
 
Veel veetelers 

veelvuldig naar verwezen wordt, lezen we dat 519 

bouw. Van die 519 mannen is het merendeel werkzaam 
in de veeteelt. Sinds 1880 is het areaal bouwland in de 

mannen. 

In 1947 telt de gemeente 4264 runderen waarvan 2782 
melkkoeien. De betrekkelijke hoge veedichtheid is 
mede veroorzaakt door de goede afzetmogelijkheid 

stigheid is dat deze kaasmakerij vrijwel volledig 
neerkwam op de vrouwen in het gezin. De boerinnen 
waren naast het draaiende houden van het gezin met 
veelal meerdere kinderen namelijk ook bijna volledig 
verantwoordelijk voor de kaasproductie.

Tuinbouw
In 1947 telt Vinkeveen veertig tuindersbedrijven met 
een gezamenlijke oppervlakte van 55 hectaren, dit is 
inclusief bijna zes en een halve hectare bloemkweke
rijen. De tuinderijen vinden we vooral in de onver
veende delen van het dorp, langs Demmerik, Donker

Vinkeveen heeft klimatologisch gezien een gunstige 
ligging. Door de relatief weinig voorkomende nacht
vorst zijn de omstandigheden voor de tuinders redelijk 
goed. Daarnaast: “De Vinkeveense polders bestaan uit 

cultures” , citaat rapport.

Industrie en veenderij
Vinkeveen kennen we nu niet bepaald als een industri
eel dorp. Dat is het ook nooit geweest. Uit de al eerder 

personen werkzaam waren in de industriële sector. 

de veenderij en dat ook de plaatselijk verzorgende 
industrie als bouwbedrijven, metaalbedrijven en zelfs 
kleermakers, kappers en schoenmakers in deze telling 

groot deel hiervan oefende dit beroep buiten het dorp 
uit. Vinkeveen zelf telde zeventien bouwbedrijven met 

kleermakers, kappers en schoenmakers telden geza
menlijk veertien personeelsleden. Tot de niet plaatse
lijk verzorgden industrie rekende men onder meer de 
wasserijen en scheepswerven alsook de drie grotere 

In de aanloop naar de publicatie van het boek over de geschiedenis van Vinkeveen nemen we u graag mee naar 
-

publiceerde dit onderzoek in 1948. Het onderzoek is één van de bronnen voor het boek ´Vinkeveen, van Demme-
rik tot Waverveen´, dat we in maart 2012 willen uitgeven.

wel de bekendste was.

De alom betreurde oorlogsperiodes zijn voor de 
turfproducenten een bloeiperiode geweest. In 1947 
werden 65 miljoen turven geproduceerd door 210 

Per jaar werd 5 hectare land verveend.
 

Smederij aan de Herenweg (1912).

Arme kade
Een voor de huidige tijd wel bijzonder opmerkelijk 
citaat: “Velen die Vinkeveen nooit goed gezien hebben, 
zullen het een zonderlinge combinatie vinden: Vinke
veen en vreemdelingenverkeer.”
Het Vinkeveen van direct na de oorlog kende drie 

gemiddelde toerist echter volkomen onbekend. Terwijl 
de omgeving met weidse polderlandschappen en 
rustieke waterpartijen zeker niet onaantrekkelijk 
genoemd kan worden. Voor het toerisme was Vinke
veen nog onbekend terrein.
De discussie over het al of niet droogmaken van de 
Vinkeveense plassen naderde in deze periode zijn 
voltooiing. Het rapport citeert uit een boekje over de 

is de zandbodem weinig aantrekkelijk, maar bovendien 
zouden dergelijke polders door een enorme kwel 
worden gekenmerkt, waardoor de bemalingskosten 
buitensporig hoog zouden worden en de gehele onder
neming onbetaalbaar. Er bestaan voorbeelden, zoals de 

steeds in aantal toenemende stadsbevolking vindt daar 
ontspanning en gezondheid, hetgeen voor de volksge
meenschap aantrekkelijker is, dan een mislukte droog
makerij.” 

Vinkeveense plassen (nabij Botshol).

Vinkeveense plassen (vanaf de N201).

In het verlengde hiervan lezen we een mooie beschrijving 

vertoont een gemengde bebouwing van kleine boerderijen 
en vaak armelijk aandoende huisjes van mensen, die op 
de plassen en in de veenderij een bescheiden boterham 
verdienen.” Voorwaar een beschrijving waarin de gemid

Einde isolement
Tot 1915 was Vinkeveen verstoken van belangrijke 

nen per dag met deze treinverbinding, voornamelijk 

turf konden nu makkelijker vervoerd worden richting 

tief einde aan het eerdere isolement van Vinkeveen. 
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Vinkeveen, luchtfoto viaduct 1975.
 

Deernis en droefenis
Vinkeveen wordt in de beschreven tijdsperiode als een 
conservatief kerkelijke dorpsgemeenschap geken
merkt. Het aantal kinderen op de verschillende lagere 
scholen gaf de geloofsverhoudingen aardig weer. De 

ongeveer tweehonderd leerlingen, terwijl op de Chris

kinderen naar school gingen. Openbaar onderwijs was 
toen nog niet in trek. Er was ook nog geen middelbaar 

landbouwschool en een nijverheidsschool voor meisjes 
zouden het gemiddelde opleidingsniveau kunnen 
verhogen. 

Hervormde kerk, vanaf het westen gefotografeerd (PvG).

In de jaren dertig waren de percentages voor de diverse 

de overige 2% was verdeeld over andere kerkgenoot
schappen en onkerkelijken. Het rapport meldt tevens 
dat het merendeel van de hervormde bevolking in de 
droogmakerijen werkte, terwijl het katholieke volks
deel vooral als arbeider, vervener of tuinder in het 
onverveende deel werkte. Meer over de politieke 
verhoudingen, destijds nauw gelieerd aan de geloofsui

Vinkeveen kende in 1947 960 woningen, waarvan 
ongeveer 200 als onbewoonbaar gezien konden 

gerealiseerd. Elektriciteit bestond al in 926 woningen. 
Van de 960 woningen waren er 182 boerderij of 
tuinbedrijf en nog eens 157 woningen waren gekop

Viaduct A2 over N201.

peld aan een andere bedrijfsvoering. Vinkeveen kende 
ongeveer 450 huurwoningen met een huurprijs die lag 

woningen kende een jaarlijkse huur van nog geen 
tweehonderd gulden.

“Hoe schilderachtig enkele houten huisjes en boerde
rijen ook naar het uiterlijk mogen zijn, van binnen 
bezien wekt het slechts droefenis op. Vooral de slaap
gelegenheden zijn bedroevend, evenals de privaten. 
Het ware zeker te overwegen of de oprichting van een 
volksbadhuis kan worden verwezenlijkt”, citaat 
rapport.

sche zin nogal veranderd. De overheersende armoede 
van destijds is ingeruild voor een gemiddelde welvaart, 
gekoppeld aan een bijzonder contingent bewoners, die 
zelfs aanzienlijk meer dan gemiddeld te besteden 
hebben. Maar Vinkeveen blijft een mooi landelijk dorp 
in een wijdse groene omgeving, een uitgebreide 
historische beschouwing zeker waard. 

Een stuk veen.

Geraadpleegd: 

Provinciaal Planologische Dienst van Utrecht, juni 1948.

Eén van de doelen van Museum De Ronde Venen 
is zo veel mogelijk informatie over haar museum-
objecten te verzamelen en te registreren, opdat deze 
behouden blijft voor toekomstige generaties. In de 
collectie van Museum De Ronde Venen zitten 
echter enkele objecten, waarvan zelfs onze deskun-
digen niet weten waar het voor werd gebruikt. Wij 
hopen dat u ons hiermee kunt helpen!
 

weten we niet waar het vandaan komt en hoe het is 
gebruikt. Het vermoeden bestaat dat het een speci

wel weten is dat het van gietijzer is, wat impliceert 
dat het al vrij oud is. De afmetingen zijn 45 cm bij 

tip verdient een mooi boek uit de museumwinkel! 

aardappelaanaarder is een werktuig dat na het poten 
gebruikt wordt voor het maken van aardappelrug
gen. In de ruggen groeien de aardappels. De aanaar
der wordt achter een tractor gehangen. De ruggen 
worden in een aantal keren opgebouwd, waarbij 
tegelijkertijd het onkruid wordt ondergewerkt. 
Ruggen zijn noodzakelijk, omdat de aardappels 
anders niet met een aardappelrooimachine gerooid 
kunnen worden. De gelukkige winnaar van het boek 

Wat is dit?
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Militaire historie
In augustus plaatste het Ministerie van Defensie 

 
audiovisuele_collectie

vliegkampschip wordt getoond. 

1974, die ooit dienstplichtigen enthousiast moest 
maken voor het vervullen van hun diensttijd in Suri

geeft een beeld van de opleiding en werkzaamheden 

van de ontspanningsmogelijkheden in het land. 

Vinkeveen.nu
Op de website vinkeveen.nu vindt u heel veel gege
vens en nieuwtjes over Vinkeveen. De site is ooit 
opgezet vanuit de stichting Vinkeveen Promotion en 

Vinkeveen gelieerde informatie op deze site te vinden 
is, herbergt deze website ook een enorm archief aan 
historisch fotomateriaal op de deelsite “foto’s toen en 
nu”. Vooral voor onze Vinkeveenliefhebbers een waar 
el dorado aan oude en wat minder oude beelden.
Op bijgaande foto de laatste Vinkeveense gemeente
raad van 1988.

Hetutrechtsarchief.nl

over de geschiedenis van stad en provincie Utrecht. 

Spoorwegen. In de beeldbank van deze website kunt u 

collectie beeldmateriaal opzoeken, raadplegen, down
loaden, afdrukken en bestellen. Het betreft meer dan 
100.000 foto’s, circa 18.000 prentbriefkaarten, circa 

prenten van de stad en de provincie Utrecht en uit de 

beeldmateriaal wordt regelmatig aangevuld. In het 
menu “Thema’s” onder toen en nu vindt u van 64 
straten in de stad en provincie Utrecht beelden van 

dinsdag tot en met zaterdag tussen 10.00 en 17.00 uur 

Genealogisch woordenboek
Ten slotte nog de uitsmijter: op de pagina genealogie

pen, die te maken hebben met voorouderonderzoek, 
terugvinden. Handige naslag.

Heelnederlands.nl
Tweehonderd jaar 
geleden werd de 

ingevoerd in heel 

burgerlijke stand 
hebben wij allemaal 

voornamen en een achternaam, die zijn vastgelegd in 

nodig en werd aangifte van een overlijden verplicht bij 
de overheid.

in zijn fotoarchief gedoken en heeft een serie van 25 

geven een beeld van geboorte, huwelijk en overlijden 

Archieven.org
Diezelfde Eric Hennekam is bijzonder actief met 
diverse andere sites. Op de website archieven.org staan 
diverse deelsites die voor historisch onderzoekers 

chiefzoeker.nl’ met bronnen om documenten en 

kers’ met talloze verwijzingen naar bronnen over 
immigranten en vele andere personen. Onder het tabje 

voor de nieuwsgierige websurfer.

Surfen op het web
Door Jaap Meulstee en Stef Veerhuis

Het wereldwijde web is een onuitputtelijke bron van informatie. In ons kwartaalblad wijzen we met regelmaat 
op mogelijk interessante sites voor geschiedenisliefhebbers. Deze keer weer een aantal algemene geschiedenis-
sites en een paar meer regionaal gerichte websites, waar u met plezier naartoe zult surfen. De illustraties bij dit 
artikel zijn afkomstig van de behandelde websites.

Seniorweb.nl

gedigitaliseerde oude boeken op internet gezet. Het  

landen zoal bezighield in de zestiende eeuw: de 

ook amoureus tijdverdrijf. Met deze eerste release  
zijn onder meer ruim veertig edities van berijmingen 
van de psalmen van koning David online gebracht. In 
de vroegmoderne tijd waren vooral de bewerkingen 
van de gereformeerde predikant Petrus Dathenus zeer 

dagen. Die zitten ook bij de eerste groep online 

Heinsius en Vondel zijn nu online beschikbaar voor 

inhoud zorgen ervoor dat bezoekers van de site een 
goede indruk krijgen van het oude boek. Uiteindelijk 
zullen er zo’n 50.000 bijzondere drukken uit de 

Oude spulletjes?
Gaat u de boekenkast of zolder uitruimen? 

Heeft u materiaal dat interessant is voor de Historische Vereniging? 
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VERENIGINGSNIEUWS
Beleidsplan en activiteiten
Op onze ledenvergadering in november presenteerden 
we ons beleidsplan en de daaruit voortkomende 
activiteiten, die we in 2012 willen realiseren. Het gaat 

verwijzen hiervoor graag naar onze website, waar u 

natuurlijk ook afdrukken en rustig nalezen.

Leuk om te doen

groep capabele bestuurders voor onze vereniging. Stuk 
voor stuk mensen die er plezier in hebben om hun 
steentje bij te dragen aan de verbreiding van onze 
regionale historie. Een groep bestuursleden ook met 

tweetal zeer waardevolle bestuursleden heeft aangege
ven om na vele jaren het stokje eens over te geven. Het 

ook wel wat’, meedraaien in het bestuur van de 
historische kring. U krijgt alle ruimte om uw persoon

uw kwaliteiten delen met een gemotiveerde groep 

van de bestuursleden of bel 264494.

Bezoek RHC.      
  
RHC Breukelen

len is het aantal bezoekers uit De Ronde Venen niet 
bijzonder groot. Een gemiste kans, vinden we. Het 

negen uur tot ’s avonds negen uur geopend. De aanwe
zigheid van onze voormalige bestuursleden Dinie van 
Tol en Ton Hagen geeft op zijn minst een gevoel van 
herkenning en vertrouwdheid. Schroom niet om eens te 

gaan kijken. Vecht en 
Venen op de kaart geeft een 
heel mooi inzicht in oude 
kaarten van ons gebied. De 
archiefdepots herbergen 
heel veel interessante 
stukken en een persoonlijk kijkje of een georganiseer
de rondleiding of zelfs een cursusavond omtrent 
archiefgebruik behoren tot de mogelijkheden.

Geslaagde activiteiten
De historische vereniging is dankzij een actieve 
werkgroep PR op diverse gelegenheden vertegenwoor
digd met een eigen kraam. De plaatselijke jaarmarkten 
zijn elke keer een bijzonder genoegen. Vele oude foto’s 
van de verschillende dorpskernen zorgen voor gezel

vereniging bevordert het historisch besef bij onze 
dorpsgenoten..
De opbouw en bemensing van de kramen is altijd een 
gezellige aangelegenheid. Iets voor u? Meld u dan aan 

slaand succes. De speciale inbreng van plaatselijke 
experts gaf een extra dimensie aan de voorstelling. 

beelden met de bezoekers gedeeld hebben.  

 
Bondsgebouw Vinkeveen 1905

Verschillende keren kregen we de vraag, waarom deze 

den konden nu geen deelgenoot zijn. Het antwoord is 

Van deze werf werd in 1897 een stalen aak de 
“Vriendschap”, een zeilend vrachtschip, te water 

gelaten dat de tand des tijd te nauwer nood heeft 
doorstaan. In zijn bestaan is het schip gebruikt als 

op de rivieren zand mee vervoerd en ook werden er 

Het heeft weinig gescheeld of het schip is als oud ijzer 
de schroothoop opgegaan. 

Op een wandeling langs de Vecht in Maarssen ontdekte 

totaal vervuilde en verwaarloosde schip op een vuilnis
belt en het werd daarvan door hen letterlijk wegge

veel tijd, geld en noeste arbeid wist het echtpaar de 
“Vriendschap” weer vrijwel in zijn originele staat terug 
te restaureren.

In 1985 lag het schip gedurende de feestweek afge

inwoners hebben het schip toen bezocht en bewonderd 

en zijn vrouw Maartje een oorlam gedronken. 

in Enkhuizen
Door Piet Grundmann

In de tijd dat er veel water was in De Ronde Venen, voor de droogmaking van de grote veenplassen, was er 
behoefte aan vaartuigen. In eerste instantie voor eigen gebruik bij de boeren en de verveners, maar later ook 
grotere schepen voor de afvoer van de gewonnen turf.

De laatste waren zeilschepen met een maximale grootte van de afmetingen van de in de zeventiende eeuw ge-
bouwde sluizen. Deze schepen werden allen in het gebied zelf gebouwd op grotere en kleinere scheepswerven. 
Van deze bedrijvigheid is na de droogmaking van de veenplassen niets meer over. Bouwde men eerst uitsluitend 
in hout, aan het einde van de negentiende eeuw ging men over tot de bouw van stalen schepen. Eén van deze 
bouwers was de scheepswerf Haring in Oudhuizen, die tot 1926 in Wilnis werkzaam is geweest.

De “Vriendschap” heeft jaren als thuisbasis Maarssen 
gehad, maar het heeft ook enige jaren deel uit gemaakt 
van de historische vloot in Vreeswijk. Sinds korte tijd 

Het heeft zijn bestemming gevonden, want het is 

Maartje, van harte gefeliciteerd met dit succes. Het is 
een volledig verdiende beloning voor veertig jaar 

ment.

wafels.
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Elektronische nieuwsbrief
Sinds dit voorjaar geven  
we met regelmaat een 
digitale nieuwsbrief uit.  
Elke maand proberen we u 
via dit bulletin op de hoogte 
te stellen van de laatste 
nieuwtjes aangaande onze 
vereniging en de regionale 
historie. 

 
mensen hebben hun mail
adres beschikbaar gesteld. 
U nog niet? 

Meld u dan eenvoudig  
aan door uw naam en 

 
op de homepage van de 
website van de historische 
vereniging. U ontvangt  
dan regelmatig onze 
nieuwsbrief!

____________________________________________________________

Nieuwe leden:

Heijkoop Hr. Mijdrecht  Herman

bepaalde doelgroep, die juist ’s avonds niet meer de 
deur uit wil, maar toch graag kennis neemt hiervan, 
hebben we met deze middagen willen bedienen. 

activiteit ook ’s avonds herhalen. In het najaar van 

in de gaten.
En al eerder gemeld: ook de inloopavonden van de 
werkgroep genealogie zijn een groot succes. Elke 

resseerd gezelschap kennis met allerlei onderdelen van 

van ons niet geringe documentatiecentrum. De vele 
boeken, tijdschriften, foto’s en andere interessante 
stukken die in ons bezit zijn willen we graag toeganke

de stukken duiken en misschien wel meeschrijven voor 

leden.

Geschiedenis van Vinkeveen

Het kan u niet ontgaan zijn, we zijn met een professio
nele schrijversgroep druk doende met de realisatie van 
het eerste echte geschiedenisboek over Vinkeveen. 
Uit de hiertoe bijgestelde verkoopfolder citeren we: 

“Het eerste historisch verantwoorde boek over de 
geschiedenis van Vinkeveen verschijnt in het voorjaar 

stevige linnen band en fraaie stofomslag.” 
Het boek kent een voorintekenprijs van 25 euro. 

enkele honderden voorintekenaars. 
Deze uitgave van de Stichting Proosdijer Publicaties 
mag in uw boekenkast natuurlijk niet ontbreken.

proef stellen. Er is helaas nogal wat tegenslag in de 
tekstproductie. Enkele honderden pagina’s tekst zijn al 

____________________________________________

Activiteitenprogramma

PROGRAMMA 2012

 Datum: woensdag 12 januari

 uit Huizen

 

 Datum: donderdag 19 april

Herenweg 270. Vinkeveen

____________________________________________

NAJAAR 2012

kleinere kernen.




